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اخبارکــــوتاه
تسلیت رهبر انقلاب درپی 

درگذشت حاج محسن آقا قلهکی                                       
رهبر معظم انقلاب در پی درگذشت آقای حاج 
محسن آقا قلهکی از بازاریان متدین و معتمدین 
امام خمینی در بازار پیام تسلیتی صادر کردند. 
حضرت آیت ا... خامنه ای در پی درگذشت آقای حاج 
محسن آقاقلهکی از بازاریان متدین و معتمدین امام 
خمینی در بازار پیام تسلیتی صادر کردند. متن پیام 
به شرح ذیل است: بسم ا... الرحمن الرحیم عبد 
صالح، و مومن درستکار آقای حاج محسن آقاقلهکی 
رحمةا... علیه، در روز نیمه  رجب پس از عمری که به 
دیانت و صلاح سپری شده بود، دار فانی را وداع کرد. 
اینجانب به خانواده  محترم و به همه ی دوستان و 
علاقه مندان ایشان تسلیت عرض می کنم و رحمت و 
مغفرت و رضوان الهی را برای وی مسالت می نمایم. 

سید علی خامنه ای ۱۴/اسفند/۱۳۹۹.

معرفی جانشین بانک
رئیس جمهوری ضمن پذیرش اســتعفای مرتضی 
بانک از ســمت مشــاور رئیس جمهــور در امور 
مناطق آزاد، حمیدرضا مومنی را به عنوان مشــاور 
رئیس جمهور در امور مناطق آزاد تجاری، صنعتی و 
ویژه اقتصادی منصوب کرد. رئیس جمهور در پاسخ 
نامه درخواســت مرتضی بانک در خصوص استعفا 
از سمت مشاور رئیس جمهور در امور مناطق آزاد 
تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی نوشت: با پذیرش 
پایان یافتن فعالیت شــما به دلیل بازنشستگی و 
مجوز مقام معظم رهبری مدظلــه العالی مبنی بر 
ادامه کار تا یافتن فرد مناســب بــرای تصدی این 
مسئولیت، از زحمات بی شائبه جنابعالی در طول 
مدت خدمت تشــکر و قدردانی می کنم و برایتان 

آرزوی توفیق دارم.

مقام معظم رهبری:

به مسئولان  درباره 
گرانی تذکر  دادیم

   اگر سفر را ممنوع کردند، مردم به سفر نروند

 اصلی ترین 
راهبرد اصلاح طلبان 

انتخابات است

سخنگوی حزب اتحاد ملت اظهار 
داشت: اصلاح طلبــان کمــاکان به 
انتخابات به عنوان یکی از اصلی ترین 
راهبــردهای خود برای پیشبرد 
اهــداف اصلاحی نگاه می کنند. 
حسین نورانی نژاد گفت: اصل بر 
شرکت در انتخابات است، مگر آنکه 
معنای انتخابات شکل نگرفته باشد. 
حتی کسانی که در سیاست ورزی 
قائل به سیاست ورزی اصلاح طلبانه 
جامعه محور هستند؛ نیز نسبت به 
ظرفیت های انتخابات و حضور در 
قدرت بی تفاوت نیستند. وی بیان کرد: 
اگر مدل های مختلف جامعه محوری 
را نگاه کنیم می بینیم در اکثر آنها 
انتخابات کماکان مهم است. وی افزود: 
اجتماعی  جنبش های  مهم ترین 
سال های اخیر به نوعی در دل فضای 
انتخاباتی ایجاد شده اند. انتخابات، 
بهار سیاست است. هم قدرت در آن 
دست به دست می شود و هم فرآیندها 
و نتایج آن می تواند ظرفیت های 
فراوانی برای جامعه مدنی ایجاد کند. 
این فعال سیاسی تصریح کرد: انتخابات 
پدیده ای نیست که به سادگی از آن 
گذشت؛ از این منظر، اصلاح طلبان هم 

با آن برخورد فعال می کنند.

اول بازگشت به برجام، 
بعد  میز مذاکره 

سخنگوی وزارت امور خارجه ایران 
در گفت وگو با شبکه قطری الجزیره 
گفت: ممکن است که به تعهدات خود 
بازگردیم به شرط اینکه واشنگتن و 
کشورهای اروپایی به تعهدات خود 
پایبند باشند. سعید خطیب زاده اظهار 
داشت: روند دیپلماتیک بهترین راه 
است و ما به هر ابتکار عملی پاسخ 
مناسب خواهیم داد. وی افزود: نیازی به 
مذاکره برای بازگشت آمریکا به برجام 
وجود ندارد، واشنگتن ابتدا باید به برجام 
بازگردد سپس بر میز مذاکرات بنشیند. 
سیاست های آمریکا هیچ تغییری نکرده 
است، آمریکا خودش بدون اینکه با 
کسی مذاکره کند برجام را نقض کرد. 
خطیب زاده بیان کرد: بعد از بازگشت 
آمریکا به برجام مذاکرات انجام خواهد 
شد. سخنگوی وزارت امور خارجه در 
ادامه خاطرنشان کرد حملاتی که 
در عراق اتفاق افتاد مشکوک است و 
نشانه هایی از دست داشتن طرف های 
خارجی مانند رژیم صهیونیستی وجود 
دارد. وی تصریح کرد: ما خواستار 
گفت وگوی منطقه ای واقعی هستیم و 
عربستان نباید این مساله را تهدیدی 
برای خود بداند. اگر عربستان به حصر 
یمن پایان دهد جنگ نیز به پایان 

خواهد رسید. 

 ؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟

ذائقه نظام اسلامی با 
فساد سازگار نیست

رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: ذائقه 
نظام اسلامی با فساد سازگار نیست و 
همه باید در این مسیر گوش بزنگ و 
... رئیسی گفت:  حساس باشند. آیت ا
فساد اداری بسیار خطرناک است، 
چراکه ادارات و سازمان ها خود باید 
جلوه گر ه گشایی باشند. سلامت اداری 
مساله محوری است همه سازمان ها باید 
نسبت به سلامت اداری حساس باشند. 
وی افزود: مبارزه با فساد در اولویت 
امور قرار دارد و با تمام تلاش با فساد در 
تمامی بخش ها برخورد می شود. رئیس 
دستگاه قضا با تاکید بر اینکه نقش مردم 
و بسیج و مشارکت مردمی سازمان های 
مردم نهاد در پیشرفت امور بسیار مهم و 
حیاتی است، بیان کرد: نقش مردم در 
موفقیت پیشگیری از وقوع جرم بسیار 
تعیین کننده است. رئیس قوه قضاییه 
اظهار کرد: درجا زدن و متوقف شدن 
و عقبگرد انسان به هیچ وجه قابل قبول 
زمینه  باید  راستا  این  در  و  نیست 
پیشرفت را در راستای اجرای عدالت 
اجتماعی فراهم کرد و همه بخش ها باید 

جلوه گره گشایی باشند.

 آیت ا... سید حسن خمینی:

مشكلاتمان را بايددر عرصه جهاني حل كنيم
    یکدست شدن حاکمیت به ضرر کشور است

    امروز هیچ چیز مهمتر از انتخابات تمام عیار و پر شور نیست
    همه باید نماینده ای در انتخابات داشته باشند               امام با ارزش های جوانان همدلی کرد

به مناسبت روز درختکاری و هفته منابع طبیعی، رهبر معظم انقلاب اسلامی 
پیش از ظهر )جمعه( دیروز دو اصلــه نهال میوه کاشــتند.  حضرت آیت ا... 
خامنه ای سپس در سخنانی، گیاه و فضای سبز را عاملی مهم در زندگی و در 
ساخت تمدن بشری خواندند و با اشاره به ریشه های معرفتی و دینی توجه به 
محیط زیســت، گفتند: کاشتن درخت و نشــاندن نهال از جمله ی حسناتی 
است که در شرع مقدس اسلام بر آن تأکید شده است. رهبر انقلاب اسلامی به 
اهمیت محیط زیست در قانون اساسی نیز اشاره و خاطرنشان کردند: فعالیتهای 
محیط زیستی، فعالیتهای دینی و انقلابی است و نباید به آنها نگاه تجملاتی و 
تزئینی شود. ایشان تنوع زیستی و اقلیمی کشور را بستری مناسب برای فعال 
شــدن آحاد مردم و جوانان در زمینه محیط زیست خواندند و با ابراز تأسف از 
تخریب جنگل ها، منابع طبیعی و سفره های زیرزمینی به دست افراد سودجو، 
تأکید کردند: تخریب محیط زیســت بلای بزرگی است که آینده بشر را هدر 
می دهد، بنابراین مســئولان و همه مردم باید در مقابل آن بایستند. حضرت 
آیت ا... خامنه ای با اشاره به حوادثی مثل آتش سوزی جنگل ها و یا خشک شدن 
دریاچه ها و تالاب ها، گفتند: این حوادث قابل پیشگیری است و مسئولانی که 
به وظایف خود عمل نمی کنند، دچار تقصیر هستند. رهبر انقلاب اسلامی در 

بخش دیگری از سخنانشان به مسئله کرونا در آستانه سال نو پرداختند و گفتند: 
سال گذشته در ایام عید، مردم عزیز به توصیه ها کاملًا عمل و بلای بزرگی را از 
سر کشور دور کردند اما امسال خطر بیشتر و فراگیرتر است بنابراین امسال هم 
همگان توصیه ها را رعایت کنند. ایشان تأکید کردند: هر چه ستاد ملی مقابله 
با کرونا اعلام کرد باید عمل شود. اگر سفر را ممنوع کردند، مردم به سفر نروند، 
بنده هم قطعاً مانند سال گذشته به سفر نخواهم رفت. حضرت آیت ا... خامنه ای 
با اشاره به مشکلات معیشتی مردم در اثر کرونا، گفتند: اگر کرونا ادامه پیدا کند 
مشکلات معیشتی بیشتر خواهد شد، بنابراین باید با همکاری همه، این بیماری 
هر چه زودتر برطرف شود. رهبر انقلاب اسلامی با ابراز ناخرسندی از گرانی ها 
و مشکلات معیشتی، افزودند: این وضع در آستانه عید غصه بزرگی ایجاد کرده 
اســت. البته اجناس مانند میوه ها فراوان است اما قیمت ها بسیار بالا است که 
سود این قیمت بالا هم به جیب باغداران زحمتکش نمی رود بلکه نصیب دلالها و 
واسطه های سودجو می شود و ضرر آن به مردم می رسد. ایشان با تأکید بر اینکه 
مسئولان باید مشکل معیشتی و گرانی را حل کنند، گفتند: این مشکلات، همه 
راه حل دارد و بارها در جلسات متعدد این نکات را تذکر داده و راه حل های مورد 

نظر کارشناسان را به مسئولان گفته ایم.

آرمان ملی: مشکلات معیشتی و اقتصادی جامعه موجب شده تا مردم نسبت به 
عملکردهای مسئولان در حوزه های مختلف رضایت چندانی نداشته باشند و این نارضایتی 
خود را به طرق مختلف ابراز کند. این در حالی است که هستند چهر ه هایی که در این شرایط 
در کنار مردم باشند، حرف مردم را بزنند و خواستار تغییر شرایط مردم از وضع موجود به وضع 
مطلوب باشد. آیت ا... سید حسن خمینی یکی از این چهره هاست که امروز بیشتر از گذشته از 
مشکلات مردم می گوید و از رنج  آنها رنج می برد. او دوست دارد مردمانی که همواره دوستدار و 
در کنار پدربزرگش بودند زندگی بدون مشکل، دغدغه و توام با رفاهی را تجربه کنند و این نوع 
زندگی را حق مسلم مردم می داند. وی همواره در سخنان خود همانطور که از شرایط موجود 
انتقاد کرده و برای عبور از این شرایط راه حل ها و راهکارهایی را پیشنهاد داده؛ آماده پذیرش 
انتقادات نیز بوده و همیشه از انتقادات با روی گشاده استقبال کرده است. سید حسن خمینی 
از آن دست چهره هایی است که همانند پدربزرگش همه چیز را در رضایت مردم می بیند و 
در جهت منافع ملت گام برمی دارد. نگاهی به سخنان وی نیز موید این مهم است که نوه امام 
خمینی)ره( راه پدربزرگ خویش را می رود و حفظ و اعتلای انقلاب را در توسعه همه جانبه و 

حل مشکلات مردم به عنوان صاحبان انقلاب می بیند.
 ضرر یکدست شدن حاکمیت 

آیت ا... سیدحسن خمینی در دیدار با دبیرکل و جمعی از اعضای شورای مرکزی انجمن 
اسلامی مدرسین دانشگاه ها در حرم امام ، با بیان اینکه انتخابات بحث مهمی در کشور است، 
گفت: باید بسیار به این موضوع فکر کنیم که آیا نفع کشور در حاکمیت یکدست است یا اینکه 
به نفع کشور است که حاکمیت یکدست نباشد و چند صدایی حاکم باشد. تلقی من این است 
که در شرایط موجود هر یکدست شدنی در حاکمیت به ضرر کشور است و چندصدایی برای 
ما یک فرصت است. یادگار امام با بیان اینکه اعتیاد، فحشا و طلاق معلول اصلی بیکاری است، 
اظهار کرد: اگر شغل درست کنیم همه اینها حل می شود والّا پول دادن به صورت صدقه ای 
خاصیتی ندارد. اشتغال، نیازمند سرمایه گذاری است و سرمایه گذاری امنیت می خواهد. 
پس باید فضا را امن کنیم که سرمایه گذاری انجام شده و کارها حل شود. آن گاه دست گروه 
های ناتوان را طبیعتا باید با کمک نهادهای اجتماعی گرفت. گاهی هم خود دولت دست آنها 

را می گیرد و یا مشوق هایی می گذارد که افراد به بقیه کمک کنند. 

 حل عزت مندانه مشکلات در عرصه جهانی
وی با تأکید بر اینکه بدون شعاردادن و تعارف بگویم که باید مشکل کشورمان در عرصه 
جهانی را عزت مندانه حل کنیم، اظهار داشت: به همان اندازه که رفاه برای یک ملت لازم 
هست، عزت هم لازم است. یعنی ملتی که عزت نداشته باشد همان مقدار در رنج است که 
رفاه و معیشت نداشته باشد. ممکن است الآن یک دردی آنقدر شدید است که مردم بخواهند 
اول آن را حل کنیم ولی به محض اینکه از آن مشکل عبور کردند آن وقت می فهمند چه 
چیزی را از دست داده اند. عزت، امنیت و رفاه در عرض هم برای یک جامعه لازم است و مردم 
به آنها نیاز دارند. سیدحسن خمینی ادامه داد: اگر همه جریانات داخلی با هم باشیم قدرت 
ما خیلی بیشتر است و باید بدانیم که از مشکلی که با سلطه گران داریم می توانیم و باید با 

عزت عبور کنیم.
 همه باید نماینده ای در انتخابات داشته باشند

وی گفت: امروز با توجه به پایین آمدن سرمایه اجتماعی، هیچ چیزی واجب تر از برگزاری 
یک انتخابات پرشور نیست. یادگار امام با بیان اینکه دولتی که یک طبقه اجتماعی را 
نمایندگی کند با مقاومت دهک ها و طبقات دیگر مواجه می شود، تصریح کرد: دولت فقرا با 
مقاومت اغنیاء و یا دولت اغنیاء با مقاومت فقرا روبه رو است. یکی از قدرتمندترین کارهای 
انقلاب این است که در همه دهک های اجتماعی، دهک های منزلت اجتماعی و دهک های 
جمعیتی بالای 80 درصد طرفدار داشته است. انقلاب ایران انقلاب کارگری نیست. یعنی 
انقلاب در میان ثروتمندان و بازاریان به همان اندازه مدافع داشت که در میان کارگران و فقرا 
داشت. چون دین پشتوانه آن انقلاب بود و به همین دلیل از همه بحران ها عبور کرده و میزان 
کسانی که همدلی کرده اند از کسانی که مشکل ایجاد کرده اند بیشتر بوده است. وی افزود: 
الآن هرکسی باید تلاش کند که انتخاباتی با موج اجتماعی و دولتی نماینده همه طبقات 
برای ایجاد دوباره سرمایه اجتماعی بیاید. اولین لازمه آن عملکرد درست متصدیان و ناظران 
انتخابات است و البته عوامل دیگر هم هست.خدای نکرده اگر نظم اجتماعی فرو بریزد فقط 
یک گروه و یا گروه دیگر آسیب نمی بینند. طبیعتا ما که علاقه مند به انقلاب هستیم و پشت 
سر ما عظمتی است که از آن پاسداری و به آن افتخار می کنیم در این مسأله بیشتر ناراحت می 
شویم. سیدحسن خمینی با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب مبنی بر ضرورت برگزاری 
انتخابات پرشور و با مشاکرت عمومی بالا گفت: من معتقدم رهبر انقلاب واقعا این را قبول 
دارند که شرط عبور از هر بحرانی با رأی، مشارکت و حضور مردم است و هیچ راهی جز این 
نداریم. واقعا فکر نمی کنم کسی بتواند فرض بگیرد که راهی جز این وجود دارد. واقعا اینکه 
بعدا چه کسی از صندوق در می آید و مردم به چه کسی رأی می دهند در درجه دوم اهمیت 
است. باید از همه دفاع کنید؛ حتی کسانی که آنها را دوست ندارید و یا حتی ممکن است در 
دوره ای به آنها انتقاد داشته اید. از حضور آنها هم دفاع کنید؛ همه باید نماینده ای در انتخابات 
داشته باشند و بتوانند کسب رأی کنند و مردم باید حس کنند کسی در میان کاندیداها هست 
که می تواند آنها را نمایندگی کند. آیت ا... سیدحسن خمینی با بیان اینکه باید انتخابات را 
جایگاهی برای بازسازی سرمایه اجتماعی بدانیم، تصریح کرد: به نظر من شخصیت امام امّهات 

و غیر امّهاتی دارد و....                 ادامه در صفحه 6

سـرمقــاله

دوچرخه سواری هرگز باعث ترویــج گناه در جامعه نخواهـد بود. 
در هیچ بخشی از فقه، شرع و قانون نیز حرمتی برای این امر وجود 
ندارد. کسانی که حلال خدا را حرام می کنند گناه را ترویج می کنند. 
اگر سوال شود که مهم ترین عامل گناه در کشور چیست؟ باید 
پاسخ داد فقر و تفاوت طبقاتی عامل اصلی این امر است. آقایان در 
مقابل عوامل مهم گناه یعنی فقر، نداری و تفاوت طبقاتی بی تفاوت 
نشسته اند. دوچرخه سواری هرگز عامل گناه نمی شود اما سخن 
آقایانی که می آیند و این امر را بر سر منابر به عنوان گناه تبلیغ و 
ترویج می کنند، ممکن است واکنش های سیاسی در پی داشته باشد 
و حرکات از حالت طبیعی خود خارج شود. اگر بگذارند مردم به طور 
طبیعی و همانطور که سوار خودرو می شوند، دوچرخه سواری نیز 
انجام دهند، هیچ گناهی صورت نمی گیرد. اشتباه بزرگی است که 
ما به همه چیز نگاه جنسیتی داشته باشیم. فردی دوچرخه دارد و 
می خواهد سر کار برود. استفاده از دوچرخه برای رفتن به محل کار 
هم برای او ورزش بوده و هم تفریح به شمار می آید و هم مشکلات 
مصرف بنزین و آلودگی هوا وجود نخواهد داشت. این مساله در عرف 
دنیا نیز معمول شده است که مردم اعم از زن و مرد در کشورهای 
مختلف دنیا از دوچرخه برای عبور و مرور استفاده می کنند. 
کجای این مساله موجب ترویج گناه و فساد می شود؟ کسی به زن 
دوچرخه سوار نگاه فسادآمیز ندارد. بنابراین این فهم نامفهومی 
است که برخی آقایان در منابر و تریبون ها مطرح می کنند. چیزی 
را در اسلام حرام قلمداد و اعلام کردن، به دلیل شرعی نیاز دارد. 
در اسلام اصلی به نام اصل برائت داریم. بر این اساس هیچ عملی 
حرام نیست الا اینکه دلیلی برای آن وجود داشته باشد. تا زمانی که 
دلیلی برای حرمت چیزی نداریم، نمی توانیم چنین ادعایی داشته 
باشیم. هیچگونه عامل گناهی در دوچرخه سواری زنان نیست. اگر 
گناهی نیز در جامعه محقق می شود، عامل آن مسائلی مانند فقر 
طبقات محروم جامعه است که ممکن است سبب شود دست به 
بعضی گناه ها بزنند. طرح چنین سخنانی تاثیر منفی بر دید مردم 
و خصوصا قشر جوان به دین خواهد داشت. زمانی که دست و پای 
جامعه را می بندید و مسائلی مانند ورزشگاه، دوچرخه سواری و سایر 
مسائل را دینی کرده و حکم حرمت برای آن استخراج می کنید، 
واکنش جامعه خصوصا نسل جوان مثبت نخواهد بود. اگر در جامعه 
برآوردی انجام دهید، اقبال جوانان به دین افزایش نداشته است و 
عامل آن نیز نه خود دین، بلکه بد معرفی کردن آن توسط برخی 
افراد است. آقایانی که سخنرانی کرده می خوانند، باید روی هر 
سخنرانی ساعت ها مطالعه داشته باشند. در اسلام حرف های خوب، 
امیدوارکننده و شادکننده داریم، چون آقایان حوصله یا فرصت 
مطالعه ندارند، می خواهند در خطبه های خود با پدیده ای دعوا 
کنند. مساله ای مانند دعوا با کشورهای دیگر یا دوچرخه سواری 
را در ذهن پرخاشگر و دعواجو می پرورانند. ما در این کشور منابع 
علمی از ادبیات، اخلاق گرفته تا معارف دینی در اختیار داریم، همه 
را رها کرده ایم و به این می پردازیم که جوانان، خانم ها و کشورهای 
دیگر چه می کنند. با این همه هزینه های تبلیغاتی و سخنرانی ها به 
نام دین اگر به شکل معقول و منطقی انجام می شد، آمار ترغیب به  

انجام امور دینی بالاتر می رفت.

عامل گناه فقر است، نه دوچرخه سواری

محمدتقی فاضل میبدی
 عضو مجمع محققین و مدرسین 

حوزه علمیه قم

یـــادداشت

شورای حکام اروپا با مصوب نکردن قطعنامه علیه جمهوری 
اسلامی ایران، دست و بال سازمان انرژی اتمی را برای مذاکره 
با مسئولان کشور ما باز نگاه داشته است. درهر صورت شبهاتی 
هم درباره این مساله وجود دارد و فعلا مشخص نیست که در 
پشت پرده چه اتفاقاتی رخ داده است. سازمان انرژی اتمی 
یک توافق ۳ ماهه را با ایران داشته و قرار بر این شده تا زمانی 
که آمریکا تحریم های ایران را لغو نکند، جمهوری اسلامی 
فیلم های ضبط شده از فعالیت های هسته ای را به سازمان 
بین المللی انرژی اتمی تحویل ندهد. شرایط روابط بین ایران 
و قدرت های جهان امیدوارکننده است و آنها درصدد این 
می گردند که بتوانند به یک توافق با ایران برسند. گفتنی است 
که در این میان آمریکایی ها صحبت های غیرمنطقی بیان 
می کنند و ادعا می کنند که ایران به مذاکرات برگردد. دولت 
آمریکا به صورت خودسرانه از مذاکرات هسته ای خارج شد و 
آنها باید به تعهدات خود بازگردند. ایران هیچگاه در مذاکرات 
هسته ای زیر تعهدات برجامی خود نزده است و همواره سعی 
بر این داشته که در راستای توافقنامه برجام حرکت کند. 
»مقام معظم رهبری« و »رئیس جمهور« بارها بر این مساله 
تاکید کردند که دولت آمریکا از برجام خارج شده و باید به 
توافقنامه »برجام« برگردد. آمریکا باید تحریم های ایران را 
طبق قرار برجام لغو کند و از رفتارهای دوگانه خودداری کند. 
آمریکا از توافقنامه برجام خارج شده و حقوق بین الملل را نقض 
کرده است و بنا به تمام فکت هایی که وجود دارد، آنها باید به 
برجام برگردند و تمام تحریم های ایران را لغو کنند. درهر 
صورت سیگنال های مثبتی از آمریکایی ها به گوش می رسد 
و به نظر می رسد دولت آمریکا به دنبال این است که در ۳ماه 
آینده به یک توافق مثبتی با ایران برسد. رئیس جمهورهای 
ایالات متحده، به غیر از دونالد ترامپ که فعالیت های 
غیرعاقلانه ای انجام می داد، معمولا یک سیاست خارجی 
منظم و برنامه ریزی شده ای را دارند. سیاست خارجی دولت 
آمریکا بر اساس روابط با عربستان و رژیم صهیونیستی تنظیم 
شده است و معمولا حتی زمانی که دولت ها هم در آمریکا عوض 
می شود، سیاست خارجی آنها در خاورمیانه تغییر نمی کند. 
تنها تفاوتی که در دولت های آمریکا مشاهده می شود، مساله 
تعامل و گفت وگوی دموکرات ها در مقابل جمهوریخواهان 
است. افرادی مانند بایدن به دنبال این هستند که اختلافات 
خود را با گفت وگو حل و فصل کنند، اما در مقابل یک نفر مانند 
دونالد ترامپ نمی خواهند که با گفت وگو مشکلاتشان را با ایران 
حل کنند. دموکرات ها در مقابل جمهوریخواهان امکان دارد 
که نرمش بیشتری در مقابل با ایران انجام دهند و احتمال دارد 
که حتی نظرات ایران را در مسائل مختلف سیاسی جلب کنند.

توافق در 3 ماه آینده

سید مصطفی هاشمی طبا
تحلیلگر مسائل سیاسی

 صدای اعتراض 
بازنشستگان را بشنوید 

ادامه از صفــحه اول/ و در مقــابــل به خاطر 
نامهربانی ها، تبعیض و برخوردهای چندگانه، آنها 
را مورد شماتت قرار دهیم. واقعیت امر این است که 
مطالعات تدبیرانه و اقدامات جهانی نشان می دهد که 
حقوق و دستمزد آنها باید بیش از دوران اشتغال باشد 
تا بتوانند به شکل طبیعی و منطقی از پس مشکلاتشان 
برآیند و بزرگی خود را به معنی واقعی کلمه در دوران 
سالمندی انجام دهند. حق بازنشستگان نیست که پس 
از یک عمر تلاش و با سپری کردن عمر عزیزشان در 
راستای خدمات رسانی به کشور و هموطنانشان، حالا 
دوران بازنشستگی برایشان تلخ و ناامیدکننده باشد. 
بی شک شاغلینی که امروز در این حوزه تصمیم سازند، 
باید بدانند که خودشان نیز یک روز بازنشسته می شوند. 
مبادا امروز کاری کنید که فردا در سن بازنشستگی 
افسوس آن را بخوردید که ای کاش در آن زمان یک 
تصمیم درست  گرفته بودیم. پس همین امروز با 
تصمیمات درست و رفع مشکلات بازنشستگان، صدای 

اعتراض آنها را بشنوید.

درصورت دریافت سیگنالی مشخص 
مبنی بر رفع تحریم ها در کمتر از یک 

سال حاضر به مذاکره هستیم
 »گرای« محسن رضایی 

به آمریکا؟ 
محسن رضایی اظهار داشته است که ایران آماده 
ازسرگرفتن مذاکرات بر سر برجام با آمریکا و سایر 
قدرت های اروپایی است، البته مشروط به اینکه آنها 
»سیگنال مشخصی« ارسال کنند که تحریم ها در 
عرض یک سال لغو می شود. وی در گفت وگویی با 
روزنامه انگلیسی »فایننشال تایمز« گفته است: آنها 
می توانند اعلام کنند و به ما اطمینان دهند که تمام 
تحریم های اعمال شده پس از برجام در عرض کمتر 
از یک سال لغو می شود و بگویند بروید و پروسه این 
اتفاق را مذاکره کنید. رضایی در بخش دیگری افزود: 
هر ماه در طول مذاکرات، باید برخی تحریم هایی که 
ضروری است لغو شوند. مثلا تحریم علیه مبادلات 
مالی و محدودیت هایی که بر بانک های اروپایی اعمال 
شده باید در ماه اول برداشته شود. صادرات نفت نیز 
در بین اولویت های نخست ماست. وی که فایننشال 
تایمز از او به عنوان کاندیدای بالقوه ریاست جمهوری 
یاد کرده در ادامه تصریح کرده است که دیگر اقدامات 
آمریکا مثل کمک به رفع مسدودی پول های ایران به 
عنوان مشوقی برای آغاز مذاکرات، مثل دادن یک »آب 
نبات« می ماند. او همچنین این موضوع را رد کرد که 
اصولگرایان می خواهند مذاکرات با آمریکا را به تعویق 
بیندازند. محسن رضایی در حالی اظهارات فوق را به 
زبان آورده است که جایگاهی در سیاست خارجی 
کشور ندارد. مضاف بر اینکه سیگنال های او برخلاف 
سیاست های اعلامی کشور مبنی بر لغو یکباره تمام 

تحریم هاست.
 واکنش ظریف به وعده محسن رضایی 

محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه ایران با انتشار 
توئیتی به اظهارات اخیر محسن رضایی واکنش نشان 
داد. ظریف نوشت: عرصه سیاسی ایران پویاست و 
مقامات نظرات متنوعی مطرح می کنند. اما آن نظرات 
نباید با سیاست رسمی دولت اشتباه گرفته شود. من، 
به عنوان وزیر خارجه و مذاکره کننده ارشد هسته ای 
ایران، به زودی طرح اقدام سازنده و دقیق خودمان را 
ارائه خواهم کرد؛ البته از طریق کانال های دیپلماتیک. 
سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه 
کشورمان نیز عصر روز جمعه در پاسخ به سوال 
خبرنگاران در مورد اظهارات اخیر محسن رضایی 
در ارتباط با موضوع مذاکرات هسته ای و تحریم ها 
در مصاحبه فایننشال تایمز گفت: مصاحبه و نظرات 
مطرح شده در این مصاحبه شخصی است. کلیه امور 
مرتبط با حوزه سیاست خارجی صرفا از طریق وزارت 
خارجه و به صورت نهادی و از مجاری رسمی خودش 

منتقل می شود.

نگــــاه

معکــوس

رئیس جمهور:

  آمريكا با رفع تحريم ها به برجام برگردد
مسیر بازگشت آمریکا به برجام روشن است؛ اگر اراده باشد

 نیاز به هیچ مذاکره ای ندارد
آرمان ملی: رئیس جمهور در نشست مجازی 
سازمان همکاری اقتصادی )اکو( اظهار داشت: 
در  یافتم  فرصت  دیگر  بار  اینکه  خوشحالم از 
جمع سران عضو سازمان همکاری اقتصادی حضور 
یابم و امیدواریم این نشست گام دیگری در راستای 
همگرایی، رفاه و سعادت ملل منطقه اکو و ارتقای 
جایگاه این سازمان باشد. اهم اظهارات حسن روحانی  

از این قرار است:
 منطقه اکو از ظرفیت ها و پتانسیل های ارزشمند 
منابع انسانی،  طبیعی و ذخایر انرژی، اقتصادهای 
مکمل، بخش خصوصی علاقه مند و نیز مزیت های 
ممتاز مواصلاتی منطقه ای و جهانی بهره مند است. 
سازمان اکو الزامات و شرایط لازم برای ارائه الگوی 
موفق از همگرایی منطقه ای را داراست و تاکنون 
ارتقای همکاری های  گام های مهمی در جهت 
اقتصادی در سازمان اکو برداشته و دستاوردهای 
ارزشمندی حاصل شده است اما در برخی حوزه های 
کلیدی مانند تجارت دستاوردها کمتر از حد انتظار 
بوده است. با وجود پتانسیل تجاری بالا و فراهم بودن 
زیرساخت های لازم، تجارت درون منطقه ای همچنان 
زیر ۱0 درصد است که به هیچ وجه قابل قبول نیست. 
این نقیصه در سند چشم انداز ۲0۲۵ اکو نیز به درستی 
مورد توجه قرار گرفته است؛ باور ما این است که باید 
بر عملیاتی کردن برنامه های مصوب اکو متمرکز 
شویم تا با سرعت مناسب در مسیر تحقق اهداف 

تعیین شده حرکت کنیم.
 جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارد در عملیاتی 

کردن موافقت نامه تجاری اکو و پی ریزی ترتیبات 
مالی، بانکی و گمرکی آن با حضور همه کشورهای 
عضو مشارکت فعال داشته باشد. ایران با برخورداری 
از موقعیت کم نظیر جغرافیایی خود در حوزه ترانزیت 
کالا آمادگی دارد امکانات و ظرفیت های شبکه 
حمل ونقلی خود و زیرساخت های موجود در مناطق 
مجاور آب های آزاد و خلیج فارس و دریای عمان را 
به عنوان پل ارتباطی میان آسیای میانه با آب های 
بین المللی در اختیار اعضای اکو به ویژه کشورهای 
محصور در خشکی و در خدمت توسعه تجارت قرار 
دهد. جامعه جهانی امروز چالش های خطرناکی را 
تجربه می کند که همه شئون حیات بشری را متاثر 
کرده است، بیماری کووید ۱۹ آثار مخرب و عمیقی 
بر وضعیت اقتصادی و رفاه ملت های جهان بر جای 
گذاشته است به طوری که هیچ ملتی به تنهایی قادر به 
مواجهه با این قبیل چالش های مشترک نیست و اراده 
جمعی توأم با همکاری های مشترک راهکار مواجهه 
موثر با این مخاطرات است. در همین راستا، حسن 
انتخاب موضوع همکاری منطقه ای در دوران پس از 
کرونا به عنوان شعار این نشست را برای منطقه اکو به 

فال نیک می گیرم.
 یکی از ناکامی های تلخ جامعه جهانی در 
دوره کرونا عدم اقدام در مقابل کشیده شدن دامنه 
سیاست های یکجانبه گرایانه و تحریم های غیرقانونی 
به این حوزه و هدف قرار دادن توان کشورها در مواجهه 
با این بلیه جهانی است. اقدام قدرت های بزرگ در 
محروم ساختن ملت ها از حقوق بنیادین خود در 

کنار عدم احترام آنها به نهادهای بین المللی نیازمند 
پاسخی در خور از سوی کشورهای هم اندیش و تقویت 
همکاری و تشکیل جبهه واحد برای فائق آمدن بر 

اینگونه چالش هاست.
 جامعه بین الملل شاهد رویکرد غیرقانونی 
و جنگ تمام عیار اقتصادی دولت ایالات متحده 
علیه جمهوری اسلامی ایران در چهار سال گذشته 
بوده است و این تحریم های ظالمانه خسارت های 
جبران ناپذیری به دولت و ملت ایران وارد کرده است. 
بنابر دوراندیشی و عقلانیت جمهوری اسلامی ایران 
توافقی که آمریکا آن را نقض و برای نابودی آن حداکثر 
تلاش خود را کرده است، کماکان حفظ مانده است. 
ایالات متحده آمریکا موظف است با لغو همه تحریم ها 
و اتخاذ تدابیر عملی به برجام باز گردد. زیرا این تکلیف 
دولتی است که نقض عهد کرده است. جمهوری 
اسلامی ایران نیز اقدام آمریکا را قطعا با اقدام پاسخ 
خواهد داد و نیز راه بازگشت آمریکا به برجام هم 
روشن است و اگر اراده وجود داشته باشد نیاز به هیچ 

مذاکره ای ندارد.
 باید اعلام کنم اقدامات غیرقانونی و یکجانبه 
ایالات متحده آمریکا برای به زانو آوردن ملت بزرگ 
ایران ناکام مانده است و با وجود تحمل فشارهای 
سنگین اقتصادی این ملت بزرگ با تکیه بر توان و اراده 
داخلی خود به موفقیت های چشمگیر و دستاوردهای 
بزرگی از جمله در زمینه مقابله با کووید ۱۹ با آثار و 
تبعات آن دست یافته است. نمونه بارز این موفقیت ها 
اقدام برای ساخت واکسن کرونا با استفاده از دانش و 
تجربیات دانشمندان ایرانی است. در این راستا آماده 
همکاری با سایر کشورها به ویژه کشورهای عضو اکو 
هستیم و همچنین آمادگی داریم درباره چگونگی 
مواجهه منطقه اکو با جهان پس از کرونا همکاری و 
بنیان هایی را برای همکاری پی ریزی کنیم.   فرصت را 
مغتنم می شمارم و ریاست ترکمنستان بر سازمان اکو 

را به برادرم بردی محمداف تبریک می گویم.


